「促進供應鏈韌性,CPTPP應有思維與策略」國際研討會

《跨太平洋夥伴全面進步協定》(Comprehensive and Progressive Agreement for Trans-Pacific Partnership, CPTPP)是當前最先進及自由化最高的貿易協定,12個成員國國內生產毛額(GDP)約占全球 15%、人口約 5.9 億(約占全球 7%),在促進全球及亞太區域經濟整合上,扮演重要角色。

台灣位處亞太貿易及物流樞紐,2023 年對 CPTPP 成員國雙邊貿易及累積投資額,皆逾 1/4 之整體比重。台灣倘加入 CPTPP,可對區域及全球經濟帶來以下助益:促進區域內貿易的自由化及便捷化;與當地產業合作,完整其產業鏈及促進競爭力;強化高科技產業供應鏈韌性,減低全球供應鏈風險;完善全球供應鏈各環節符合 CPTPP 環保、勞工和智慧財產權等規範,提升全球經濟治理水準。

本次研討會將結合國內外產、官、學、研,探討 CPTPP 在國際地緣政治變遷下對各國經貿發展及供應鏈韌性的益處,以及持續擴大成員之意義,盼展現「台灣能貢獻、台灣已準備好」(Taiwan can contribute. Taiwan is ready.)的主動積極精神,凝聚國人共識、拓展國際支持。

International Seminar: Promoting Supply Chain Resilience —the Thinking and Strategies for the CPTPP

The Comprehensive and Progressive Agreement for Trans-Pacific Partnership (CPTPP) is currently one of the most advanced and liberalized trade agreements. With 12 member economies accounting for approximately 15% of global GDP and 5.9% of the world's population, the CPTPP plays a significant role in promoting global and Asia-Pacific regional economic integration.

Taiwan, situated at the heart of Asia-Pacific's trade and logistics hub, saw bilateral trade and cumulative investment with CPTPP member economies exceeding a quarter of its overall totals in 2023. Taiwan's accession to the CPTPP can bring the following benefits to the regional and global economy: promoting the liberalization and facilitation of intra-regional trade; cooperating with foreign industries to complete its industrial chain and enhance competitiveness; strengthening the resilience of high-tech industry supply chains to reduce global supply chain risks; and ensuring that all aspects of the global supply chain comply with CPTPP standards on environmental protection, labor, and intellectual property, thereby elevating the level of global economic governance.

This seminar will bring together domestic and international industry, government, academia, and research sectors to explore the benefits of the CPTPP for the economic development and supply chain resilience of various countries in the context of changing geopolitical dynamics, as well as the significance of continued membership expansion. It is hoped that this seminar will demonstrate Taiwan's proactive spirit of "Taiwan can contribute. Taiwan is ready," foster national consensus, and expand international support.

Tentative Agenda/暫定議程

Wednesday, October 2, 2024 2024 年 10 月 2 日(星期三)

Venue: Room 101AB at the Taipei International Convention Center (TICC)

地點:台北國際會議中心 101AB 會議室

Organized by: Taiwan WTO & RTA Center, Chung-Hua Institution for Economic Research

主辦單位:中華經濟研究院 WTO 及 RTA 中心

Supported by: Office of Trade Negotiations, Executive Yuan(Taiwan); International Trade Administration, Ministry of Economic Affairs(Taiwan); Ministry of Foreign Affairs(Taiwan)

指導單位:行政院經貿談判辦公室、經濟部國際貿易署、外交部

09:30	Registration 報到		
10:00 (30mins)			
10:00 10:10 (10 mins)	Welcoming / Introductory Remarks 歡迎暨開幕致詞		
	政府代表致詞 (tbc)		
	Hsien-Ming Lien President, Chung-Hua Institution for Economic Research 連賢明 中華經濟研究院院長		
10:10 10:15 (5 mins)	Group Photo 團體合照		
10:15	Keynote Speech 專題演講		
10:30 (15 mins)	Jen-Ni Yang Minister and Chief Trade Representative, Executive Yuan (Taiwan) 楊珍妮 中華民國行政院政務委員暨總談判代表		

Panel I: In response to international geopolitics, the significance of the CPTPP to the development and resilience of various countries around the world

- Benefits and challenges for members after joining the CPTPP
- The significance of the CPTPP for members in the current geopolitical landscape

場次一:因應國際地緣政治,CPTPP 對各國發展及韌性的意義

- 加入 CPTPP 後對成員國的益處及挑戰
- 面對現今國際地緣政治環境,CPTPP對於成員國的重要意義

10:30 12:00 (90 mins)	Moderator 主持人	Connie G.H. Yang Professor, National Chengchi University, Department of International Business (Taiwan) 楊光華 國立政治大學國際經營與貿易學系教授
	Panelists 與談人	 Jeff Nankivell President and CEO, Asia Pacific Foundation of Canada 加拿大亞太基金會總裁暨執行長 Juan Carlos Mathews Former Minister of Foreign Trade and Tourism of Peru 前秘魯對外貿易暨觀光部長 Vincent Chang Board Director and Chair of White Paper Committee, ANZCham Taiwan 張維夫 澳洲紐西蘭商會理事暨白皮書委員會主席 panleist (tbc)
12:00 13:00 (60 mins)	Lunch 午餐	

Panel II: The significance of the CPTPP's continued expansion to existing and potential members under the changing international economic and trade situation

- The importance of CPTPP's continued expansion and expectations for new members
- Potential benefits and impacts of Taiwan's accession to the CPTPP

場次二:國際經貿變局下, CPTPP 持續擴大對現有及潛在成員之意義

- CPTPP 持續擴大之重要性及對新成員的期待
- 台灣之加入對於 CPTPP 可能帶來的好處及影響

13:00 14:30 (90 mins)	Moderator 主持人	John C.C. Deng Former Minister and Chief Trade Representative, Executive Yuan (Taiwan) 鄧振中 前中華民國行政院政務委員暨總談判代表
	Panelists 與談人	 Michael Reilly Former British Representative to Taiwan 前英國駐台代表 Ildefonso Guajardo Former Secretary of Economy of Mexico and leader of USMCA negotiations for Mexico 前墨西哥經濟部長及 USMCA 主談人

		3. Wen-Kuang Yu Managing Supervisor, Taiwan Electrical and Electronic Manufacturers' Association (TEEMA) 游文光 台灣區電機電子工業同業公會常務監事 4. Yi-Jing Lin Deputy Minister, Ministry of Digital Affairs (Taiwan) 林宜敬 中華民國數位發展部政務次長
14:30 14:45 (15 mins)	Coffee Break 中場休息	

Round Table Discussion

- Challenges and prospects of Taiwan's application to join the CPTPP
- Recommendations for Taiwan

圓桌論壇

- 台灣申請加入 CPTPP 可能面臨的挑戰及未來展望
- 對台灣之建言

14:45 15:45 (60 mins)	Moderator 主持人	Huai-Shing Yen Deputy Trade Representative, Office of Trade Negotiations, Executive Yuan (Taiwan) 顏慧欣 中華民國行政院經貿談判辦公室副總談判代表
	Panelists 與談人	 Jeff Nankivell Juan Carlos Mathews Michael Reilly Ildefonso Guajardo panelist (tbc)
15:45 15:50 (5 mins)	Wrap-up and Concluding Remarks 閉幕式	